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                                   Zprávy z jednání Rady obce č. 08/04/15 ( 15.4.2015) 

                                                        J. Hahner, E. Buchová 
 
Projednáno 
Projednání zápisu a usnesení ZO 
RO projednala zápis a usnesení ZO ze dne 9.4.2015. Na základě přijatých usnesení přijala následující opatření 
k realizaci usnesení ZO. 
 
Úkoly: 
 1. Pozvat zástupce společnosti Veolia s.r.o. na jednání ZO k vysvětlení ceny vody ve Strašicích. 
 2. Reagovat na náměty a podněty občanů. 
 3. Připravit podklady k prodeji pozemku společnosti Vuoksa s.r.o. 
 4. Zaslat usnesení ZO ohledně převodu majetku dle návrhu Ministerstva obrany ČR. 
 5. Připravit na příští jednání ZO návrh na provedení kontroly rozboru hospodaření za rok 2015. 
 6. Reagovat na interpelace členů ZO. 
RO opatření k realizaci usnesení ZO ze dne 9.4.2015schválila.  
 
Žádost o pronájem nebytových prostor – R. Wolf 
RO projednala žádost o pronájem nebytových prostor v budově bývalé ošetřovny za účelem zřízení dílny pro 
malé domácí práce. Záměr pronájmu byl schválen na minulém jednání RO. Žádný jiný zájemce o nebytové 
prostory neprojevil zájem. 
RO  žádost o pronájem nebytových prostor schválila.  
 
Výpověď ze smlouvy o poskytování ambulantní zdravotní péče 
Obec Strašice obdržela dne 26.3.2015 výpověď ze smlouvy o poskytování ambulantní zdravotní péče v oboru 
gynekologie, která byla uzavřena mezi Obcí Strašice a Rokycanskou nemocnicí, a.s. 
RO výpověď ze smlouvy vzala na vědomí. 
 
Smlouva o výpůjčce hřbitova 
RO projednala návrh nové smlouvy o výpůjčce hřbitova mezi Římskokatolickou farností Rokycany a Obcí 
Strašice. Současná smlouva pozbyla platnosti, nová smlouva je sjednána na dobu určitou do konce roku 2019. 
RO Smlouvu o výpůjčce hřbitova mezi Římskokatolickou farností Rokycany a Obcí Strašice schválila.  
 
5. Dohoda o složení blokovacího depozita – RK Sky s.r.o. 
RO projednala návrh Dohody o složení blokovacího depozita ohledně prodeje pozemku p.č. 2104/89 v k.ú. 
Strašice společnosti Vuoksa s.r.o. Ta složí na účet RK Sky s.r.o. částku ve výši 20.492,- Kč jako blokovací 
depozitum. Na základě složení této částky bude vypracována kupní smlouva ohledně převodu předmětu prodeje. 
RO Dohodu o složení blokovacího depozita ohledně prodeje pozemku p.č. 2104/89 společnosti Vuoksa s.r.o. za 
podmínek uhrazení kupní ceny do 31.5.201 schválila. 
 
Žádost o převod bytu – M. Kubíčková 
RO projednala žádost o schválení převodu bytu mezi M. Kubíčkovou, M. Janusovou a M. Grublovou.               
Při schválení tohoto převodu dojde k napravení současného stavu. 
RO žádost o převod nájmu bytů dle žádosti schválila.  
 
Žádost o převod zahrádky – M. Kocábek  
RO projednala žádost o převod zahrádky č. 87 z M. Kocábka na J. Tongeľa z důvodu, že současný nájemce 
zahrádku nevyužívá. Na zahrádce již rok hospodaří pan Tongeľ. 
RO žádost o převod nájmu zahrádky schválila. 
 
Žádost o příspěvek na Máje 2015 – J. Boháč 
RO projednala žádost spolku  májovníků o finanční příspěvek na zapůjčení krojů a bezplatné zapůjčení sálu na 
akci Strašické Máje, které proběhnou 30.5.2015. 
Vzhledem k tomu, že se nejedná o oficiální spolek, bude proplacení krojů provedeno fakturou přímo od 
zapůjčitele. Sál bude na akci zapůjčen bezplatně. 
RO  proplacení půjčení krojů a bezplatné zapůjčení sálu dle žádosti schválila.  
 
Rozpočet ZŠ Strašice 
RO projednala rozepsaný rozpočet ZŠ Strašice na rok 2015.  
RO Rozpočet ZŠ Strašice na rok 2015 schválila. 



 
Žádost o snížení poplatku za odpad – J. Raub 
RO projednala žádost ohledně snížení poplatku za odpad v nemovitosti č.p. 305. Žadatel nemovitost využívá 
pouze krátkou dobu v roce a tak navrhuje úhradu poplatku ve výši 350 Kč. 
Částka je určená dle OZV č. 1/2013 a RO nemůže tuto částku měnit. Je nutné uhradit částku v plné výši. 
RO  žádost o snížení poplatku neschválila.  
 
Žádost o zrušení sankční platby – č.j. 569/15  
RO projednala žádost o zrušení sankční platby za neuhrazený poplatek za odpad v roce 2014 a žádost o výjimku 
z placení tohoto poplatku neboť v domě nikdo nebydlí. 
Dle OZV č. 1/2013 je poplatníkem fyzická osoba, která má ve vlastnictví stavbu určenou k individuální rekreaci, 
byt nebo rodinný dům, ve kterých není hlášena k pobytu žádná fyzická osoba. Poplatek tedy nelze na základě 
těchto skutečností odpustit.  
RO žádost o zrušení sankční platby neschválila. 
 
Žádost o prominutí poplatku – D. Vild 
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz odpadu za rok 2015 z důvodu, že se žadatel na adrese 
trvalého pobytu většinu roku nezdržuje. Žadatel je ochoten zaplatit poměrnou část. K žádosti doložil potvrzení 
zaměstnavatele. 
Na základě platné OZV č. 1/2013 nelze tento poplatek prominout ani snížit. 
RO žádost o prominutí poplatku neschválila. 
 
Zápis z jednání Komise životního prostředí 
RO projednala zápis z jednání Komise pro životní prostředí ze dne 25.3.2015. Komise projednala žádosti 
ohledně kácení dřevin v různých částech obce. 
RO zápis z jednání Komise životného prostředí ze dne 25.3.2015schválila.  
 
Zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti 
RO projednala zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti ze dne 30.3.2015. Komise přijala písemné 
odstoupení jmenované členky L. Pěnkavové, komise dalšího člena nepožaduje. 
RO konstatuje, že prodloužení autobusové linky není reálné, v individuálních případech lze uvažovat o zařízení 
odvozu jednotlivců do centra obce na základě jejich individuálních požadavků. Ostatní sociální aspekty řeší 
příslušné úřady, např. Odbor sociální a zdravotní MěÚ Rokycany a Úřad práce Rokycany. 
RO zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti ze dne 30.3.201vzala na vědomí. RO členku Lenku 
Pěnkavovou z Komise pro občanské záležitosti odvolala. 
 
Zápis z jednání Komise pro partnerské obce 
RO projednala zápis z jednání Komise pro partnerské obce č. 4/2015 ze dne 30.3.2015. 
RO zápis z jednání Komise pro partnerské obce schválila. 
 
Zápis z jednání Komise pro rozvoj obce 
RO projednala zápis z jednání Komise pro rozvoj obce ze dne 7.4.2015. Komise na svém jednání řešila několik 
témat – např. Projekt na revitalizaci zahrady MŠ, opravu komunikací po povodních, CHKO Brdy, program 
rozvoje obce, bioodpady atd. Komise doporučila opravit komunikaci uvnitř kasáren, pokácet dřeviny v areálu 
hřiště Dukla, demolici budov v areálu hřiště Dukla, aby mohla být plocha využita pro volnočasové aktivity pro 
mládež. 
RO při svém rozhodování zohlední návrhy a doporučení komise, s ohledem na rozpočtové možnosti obce. 
RO zápis z jednání Komise pro rozvoj obce ze dne 7.4.2015 vzala na vědomí. 
 
Zápis z jednání Komise pro kulturu, sport a turismus 
RO projednala zápis z jednání Komise pro kulturu, sport a turismus č. 2/2015 a č. 3/2015. Komise mimo jiné 
projednala možnost a podmínky pořádání akcí v sále Společenského domu za účasti nového nájemce restaurace. 
RO požaduje, aby byly případné akce pořádané nájemcem na sále předem projednány s Kulturním odborem OÚ 
Strašice nebo s vedením obce, kde budou sděleny podmínky, za kterých lze akci uskutečnit. 
RO zápis z jednání Komise pro kulturu, sport a turismus schválila.  
 
Žádost o povolení pořádání akce – M. Novotná 
RO projednala žádost nájemce restaurace o možnost pořádání akce „Diskotéka s rádiem Kiss Proton“ dne 
1.5.2015 v sále Společenského domu od 21 hod. do 4 hod. 



RO požaduje ukončení akce do 2 hod. dne 2.5.2015, uhrazení poplatku za užívání sálu bude provedeno dle 
dohody s Kulturním odborem OÚ Strašice, povinností pořadatele je i následný úklid sálu a přilehlých prostor. 
RO žádost o povolení pořádání akce za podmínek uvedených ve zprávě schválila.  
 
Výběr poplatků na víceúčelovém hřišti 
RO projednala návrh na změnu výběru poplatků za užívání víceúčelového hřiště na základě žádosti nového 
správce p. Humla. Ve dnech pondělí, úterý a čtvrtek by bylo hřiště volně přístupné od 15,30 do 21 hod. Ve 
středu je hřiště zamluvené pro trénink futsalového týmu. V pátek, v sobotu a v neděli by bylo vybíráno vstupné 
dle platného ceníku, 100 Kč/hod. pro dospělé uživatele, 20 Kč/hod. pro děti a mládež. V současné době dochází 
k neustálému poškozování ochranných sítí a nepovolenému vniknutí na toto hřiště. 
RO požaduje výběr poplatku od dospělých po celý týden, děti mají užívání zdarma. Hřiště bude volně přístupné, 
ale dospělé osoby mají povinnost svojí přítomnost nahlásit. 
RO změnu výběru poplatků a provozní dobu víceúčelového hřiště u ZŠ Strašice dle návrhu RO schválila.  
 
Dozorčí rada společnosti Služby obce Strašice s.r.o. 
Zpráva: 
RO projednala dle návrhu ZO Strašice jmenování členů Dozorčí rady společnosti Služby obce Strašice s.r.o. 
Zastupitelstvem byli navrženi pan Josef Štych, pan Antonín Horáček a paní Mgr. Pavla Hrazdilová. RO dále 
projednala návrh smlouvy o výkonu funkce člena dozorčí rady, měsíční odměna byla stanovena ve výši 200 Kč. 
RO Dozorčí radu společnosti Služby obce Strašice s.r.o. ve složení Josef Štych, Antonín Horáček a Mgr. Pavla 
Hrazdilová schválila. RO návrh Smlouvy o výkonu funkce člena dozorčí rady společnosti Služby obce Strašice 
s.r.o. RO schválila.. 
 
Realizace expozice pro Obec Břežany 
RO projednala objednávku obce Břežany na vybudování expozice „Tradice železorudného hornictví“. Expozici 
zpracuje obec Strašice prostřednictvím Muzea Středních Brd. Předpokládaná cena zakázky je 115 tis. Kč. RO 
v souvislosti s touto zakázkou projednala návrh Smlouvy o dílo. 
RO realizaci zakázky vybudování expozice pro Obec Břežany schválila. RO Smlouvu o dílo na vybudování 
expozice pro Obec Břežany schválila. 
 
Smlouva o nadstandardním zpracování poštovních poukázek 
RO projednala na návrh FO objednávkový list pro uzavření smlouvy o nadstandardním zpracování poštovních 
poukázek A. Tyto poukázky jsou využívány k úhradě poplatku za svoz odpadu, platbě pokut, atd. Z uvedených 
dat však nelze občas vyčíst, kdo poukázku uhradil (zkomolené jméno, chybějící výpis atd.). Na základě této 
smlouvy bude možné znát jméno složitele, neboť budou tyto informace zdarma zasílány na uvedený e-mail 
v zašifrovaném souboru. 
RO uzavření Smlouvy o nadstandardním zpracování poštovních poukázek A mezi Českou poštou, s.p. a Obcí 
Strašice schválila.  
 
Výzva k podání nabídek 
RO projednala text výzvy pro podání nabídek na realizaci zakázky „Rekonstrukce místních komunikací v obci 
Strašice po živelné události 2013“. Nabídky bude možné předkládat do 18.5.2015, kdy budou následně 
vyhodnoceny Komisí pro veřejné zakázky. Termín realizace bude od 1.6.2015 do konce roku, kdy musí být celá 
akce uzavřena. Na tuto akci byla získána dotace z Ministerstva pro místní rozvoj, jedná se o opravu komunikací 
kolem pana Hrušky k stavební zóně v Koutě, část komunikace kolem stavební zóny směrem k vodojemu a 
opravu komunikace od staré školky k Veskému rybníku. Rovněž byl předložen návrh textu Smlouvy o dílo na 
tuto akci. 
RO Výzvu pro podání nabídek na realizaci zakázky „Rekonstrukce místních komunikací v obci Strašice po 
živelné události 2013“ schválila. RO návrh textu Smlouvy o dílo na akci „Rekonstrukce místních komunikací 
v obci Strašice po živelné události 2013“schválila. 
 
Redakce časopisu Barňák sídlí v Místní knihovně v budově Společenského domu (PDA). 
Příspěvky můžete odevzdávat do Místní knihovny nebo odesílat na emailovou adresu: Barnak@email.cz 
Podrobná publikační pravidla jsou na:  http://www.knihovnastrasice.eu/images/stories/dokumenty/pravidla-
barnak.pdf 
 
Uzávěrka Barňáku je 25. dne v měsíci.                              
                                                             Barňák vychází jednou v měsíci. 
 
 



                 Obec Strašice Vás zve na slavnostní akt  

                 k výročí 70 let od osvobození,  

             který se koná dne 7. května na návsi. 

 

Hlavní program: 

10.00- Zahájení – slavnostní 
projev starosty obce. 

Živá hudba s připomínkou 
událostí druhé světové války- 
projev zástupců 
společenských organizací. 
Uctění památky padlých… 

 

Policie ČR informuje  - ZPRÁVA Z ÚZEMÍ STRAŠIC ZA MĚSÍC BŘEZEN 2015  

DOPRAVNÍ AKCE  
Dne 19. března v odpoledních hodinách a následujícího dne v ranních hodinách proběhla na teritoriu územního 
odboru Rokycany krajská dopravně akce typu „Y“, která nesla název Josef. Při dopravní akci celkem 24 
policistů, z toho 12 z dopravní policie a 12 z pořádkové policie zastavili 285 vozidel. Průměrně každý sedmý 
řidič se dopustil přestupku, za který byl ze strany policistů vyřešen v blokovém řízení. Policisté zjistili 39 
přestupků, kromě jednoho tyto vyřešili všechny v blokovém řízení. Řidiče, který řídil bez řidičského oprávnění, 
oznámí do správního řízení. Jedenáct řidičů nepoužilo během jízdy bezpečnostní pás, osm řidičů užilo vozidlo se 
špatným technickým stavem. Žádný kontrolovaný řidič nebyl v době jízdy pod vlivem alkoholu či jiných 
návykových látek.  

KRÁDEŽ 
 Hrádečtí policisté pátrají po pachateli, který se v době od 19:00 hodin dne 17. března tohoto roku do 04:00 
hodin následujícího dne vloupal do benzínové čerpací stanice na Hrádecku. V inkriminovanou dobu si pachatel 
po rozbití okna zpřístupnil vnitřní prostory, do kterých vnikl. Poté se pokusil násilím otevřít trezor, ale to se 
mu nepodařilo. Svým jednáním způsobil škodu na poškození ve výši 3 500 korun. Jednání pachatele 
kvalifikovali policisté jako podezření ze spáchání přečinu krádež ve stadiu pokusu, zahájili úkony trestního 
řízení pro uvedený trestný čin a případem se nadále zabývají.   

 

Provozovna Strašice, areál kasáren- otevřeno máme: Po-Pá 8:00-12:00 13:00-16:00, Sobota 9:00- 12:00 
hodin. Tel: 602 414 523, 602 208 996.Vykupujeme: veškerý železný šrot, železo litinu, měď, hliník, mosaz, 
zinek, olovo, nerez, kabely, elektronický odpad. Likvidace autovraků zdarma.  www. plzenskyskart 
 



Zajímavosti ze Základní školy Karla Vokáče Strašice 
 
Školní výlet 4. a 5. třídy 
     Dne 24. března se vypravila 4. a 5. třída se svými třídními učitelkami Mgr. Danou Kalovou a Mgr. Alžbětou 
Kapolkovou na polodenní školní výlet do plzeňské ZOO. 
Každá třída měla objednaný naučný okruh s průvodcem, který žákům zprostředkoval mnoho zajímavých 
informací o životě různých zvířat. Okruhy se jmenovaly “Zvířata Afriky” a “Šelmy”. Poté si žáci prošli také další 
pavilony, věnované různým oblastem světa. Děti se živě zajímaly například o žirafy, různé druhy plazů, opice, 
lvy, orly atd.... Rozšířily si své přírodovědné i vlastivědné znalosti a především mohly pozorovat cizokrajná 
zvířata “naživo” v jejich přirozeném prostředí.                                                                  Mgr. Alžběta Kapolková 
 
Matematický klokan 
    Dne 20. března 2015 se na naší škole uskutečnil letošní ročník soutěže Matematický klokan, které se účastní 
žáci ze 30 zemí našeho kontinentu. Soutěžící jsou rozděleni do několika kategorií podle toho, který ročník 
navštěvují. Na naší škole se jedná o kategorie Cvrček (2.-3. třída), Klokánek (4.-5. třída),  Benjamin (6.-7. třída) 
a Kadet (8.-9. třída). Soutěží se ve všech krajích naší republiky v jednom termínu. Úlohy jsou ve třech stupních 
obtížnosti za 3, 4 a 5 bodů. Za špatnou odpověď se strhává 1 bod. Maximální počet bodů (kromě Kategorie 
cvrček) je 120 bodů. 
Výsledky: 
Kategorie Cvrček: 
1. Studničková Lenka   2. A -48 bodů; 2. Lang Michal  2. A -46 bodů; 3. Veverca Lukáš 3. A-46 bodů; 
4. Müllerová Vanesa  3.A -44 bodů. 
 
Kategorie Klokánek: 
Šalena Adam  5.A-72 bodů; Gaherová Kim  5.A- 71 bodů;  Nodžák Jakub  5.A-64 bodů. 
 
Kategorie Benjamin: 
1. Culková Markéta   6.A-99 bodů; 2. Červenková Miloslava; 6.A-70 bodů; 3. Kadeřábek Petr-7.B 61 bodů 
 
Kategorie Kadet: 
1. Chmiel Adam   9.A- 56 bodů; 2. Dezortová Tereza  8.A-49 bodů; 3. Krocová Andrea 8.A-48 bodů;  
4. Mrázek Zdeněk 8.A- 48 bodů                                                                                               Mgr. Olga Škardová 
 
Projekt  “Rozumíme penězům” 
      V měsících březnu a dubnu pokračovali žáci 7.A, 7.B a 8.A ve dvou projektových dnech v projektu 
„Rozumíme penězům“. Tentokrát ve skupinách – modelových domácnostech – které si založili již na začátku 
projektu, sedmáci zažívali a řešili dvě konkrétní situace: zvyšující se náklady na bydlení a nové bydlení. 
Prostřednictvím tématu „Náklady na bydlení“ si žáci znovu připomenuli jednotlivé položky rozpočtu domácnosti 
a z nich především ty, které se nějak dotýkají nákladů na bydlení. Získali informace o zvýšení těchto nákladů – 
jednalo se o zdražení poplatků za vodu, elektrickou energii pro domácnost a plyn. Jejich úkolem bylo propočítat 
dopad tohoto zdražení do rozpočtu 
svých modelových domácností. Na 
základě těchto přesných výpočtů pak 
domácnosti volily způsob řešení této 
situace a navrhly odpovídající konkrétní 
úsporná opatření. Žákům se nabídlo 
např. přehodnotit některé zvyky a 
chování, prověřit efektivitu domácích 
spotřebičů, přemýšlet                 o 
možnostech investovat do řešení, která 
by přinesla dlouhodobé úspory nákladů 
na bydlení. Také se seznámili s různými 
finančními možnostmi při pořizování 
nového bydlení. Osmáci se věnovali 
otázkám spoření, investic a smluv. 
Záměrem bylo, aby žáci pochopili 
význam, možnosti, výhody a nevýhody 
úspor, seznámili se s principem 
investování, vyzkoušeli si rozhodování o 
volných finančních prostředcích, pochopili význam osobního rozpočtu, orientovali se v informačních zdrojích a 



navrhovali odpovědná finanční rozhodování. Také se seznámili s různými druhy smluv, jejich náležitostmi i 
úskalími. 
     Na závěr dvou projektových dnů museli žáci svoje závěry ve stanovených tématech prezentovat před všemi 
žáky a porotou. Svoji prezentaci doplňovali výtvarnými projevy, slogany, básněmi a scénkami. Následovalo 
vyhodnocení a drobné odměny pro vítěznou „rodinu“. Žáci si jistě takto získané poznatky přenesou i do svého 
skutečného života.                                                                                                  Mgr. Zdeňka Drahokoupilová 
 
Velikonoční výstava 
 Ve dnech 25. a 26. března se ve společenské 
místnosti strašické školy uskutečnila 
velikonoční prodejní výstava. Návštěvníci si 
mohli prohlédnout a zakoupit předměty 
s velikonoční a jarní tematikou, jako například 
keramické slepičky a zajíčky, věnce z vajíček, 
různé zápichy do květináčů, náhrdelníky 
z keramických kuliček a podobné věci ručně 
vyráběné žáky. Doufáme, že se vám naše 
výrobky líbily, a těšíme se na vaši příští 
návštěvu.                 Andrea Krocová, žákyně 8.A  
                 
                                                                                                                               
Beseda s Městskou policií Plzeň 
  Dne 31. března navštívili 1. stupeň naší školy zástupci Městské policie v Plzni, kteří v rámci jednotlivých tříd 
seznámili naše žáky s preventivním programem. Pro třeťáčky připravili oblast prevence styku s cizími osobami, 
jak správně postupovat na při oslovení neznámou osobou na veřejném prostranství či u vchodu do domu. Starší 
žáci se věnovali problémům šikany a mezilidských vztahů. Děti reagovaly na jednotlivé modelové situace a 
vyzkoušely si, jak správně postupovat. Na závěr besedy měli žáci možnost zhlédnout interaktivní preventivní 
program zaměřený na tuto oblast.                                                                                       Mgr. Monika Kebrlová 
 
Matematická olympiáda 
      Od začátku kalendářního roku počítali doma někteří žáci 2. stupně celkem šest obtížnějších matematických 
příkladů školního kola 64. ročníku matematické olympiády. Podle toho, jak byli úspěšní ve školním kole, 
postoupili někteří do kola okresního. 
V kategorii 9. ročníků se okresní kolo konalo již v měsíci lednu 2015 a naši školu úspěšně reprezentoval Adam 
Chmiel - umístil se na 5. místě. 
      Ve středu 8. dubna. 2015 se zúčastnili 4 žáci druhého stupně okresního kola matematické olympiády 
v Rokycanech v kategoriích 6. a 8. ročníků. Jeli porovnat svoje vědomosti, nápady, bystrost a logický úsudek se 
svými vrstevníky z celého okresu. Každý ve své kategorii dostal vyřešit celkem tři úlohy v časovém limitu 120 
minut. Velkými soupeři našim dětem byli žáci víceletého gymnázia. Ale naši soutěžící reprezentovali  ZŠ K. 
Vokáče Strašice velmi dobře, o čemž  svědčí skvělé umístění v opravdu těžké konkurenci. 
      V kategorii 6. tříd získala Markéta Culková vynikající 2. místo, Tomáš Kunc 11. místo a úspěšným 
řešitelem byl také Jan Peterek. V kategorii 8. tříd obsadila Tereza Dezortová krásné 7. místo. Všem žákům 
gratulujeme a děkujeme za vynikající reprezentaci školy!                                        Mgr. Zdeňka Drahokoupilová 
 
Vybíjená na prvním stupni 
     Žáci prvního stupně se v pondělí dne 13. dubna zúčastnili okrskového kola ve vybíjené v Hrádku. Dvanáct 
chlapců ze čtvrtých a pátých tříd ukázalo své dovednosti s míčem v hrádecké tělocvičně, kde poměřovali síly 
s družstvy z Dobříva, Mirošova a Hrádku. 
Bitva to byla velmi vyrovnaná a naši kluci se nakonec umístili na pěkném třetím místě, když porazili tým 
z Hrádku. Užili jsme si také cestu domů, kdy jsme sestoupali kopec z Hrádku a v příjemném přírodním prostředí 
cyklostezky se prošli až do Dobříva, kde už nám navazoval autobus.  
 
Okresní kolo chlapců a dívek ve volejbalu 
     V úterý dne 14. dubna se naše družstva chlapců a dívek zúčastnila okresního klání ve volejbalu. V tělocvičně 
rokycanského gymnázia byly připraveny tři sítě, aby se všechny týmy mohly vrhnout do zajímavých                    
a napínavých bojů. Letošní ročník se chlubil rekordní účastí, jelikož chlapeckých týmů bylo osm a dívčích sedm.  
     Naše týmy se navzájem velmi podporovaly, ale i přes bojovnost našich žáků jsme na medailová umístění 
nedosáhli. Chlapci se dvěma remízami obsadili třetí místo v tabulce a stejně tak i dívky s jednou výhrou nedošly 
dál než na třetí místo v úvodních bojích. 
Přesto jsme byli s výkony našich svěřenců spokojeni, jelikož dívky se konečně také dočkaly výhry v tomto 



náročném sportu a kluci, jejichž tým byl složený převážně z žáků šestých až osmých tříd, jsou pro nás příslibem 
do budoucnosti, protože většina družstev obsazuje své hráče žáky z devátých tříd.  
     Děkujeme všem našim sportovcům za reprezentaci a přejeme jim v dalších sportovních soutěžích, kterých 
bude v tomto období ještě hodně, mnoho dalších úspěchů.                                                  Mgr. Pavla Hrazdilová 
 
Peer program pro žáky sedmých tříd 
     Ve dnech 1., 13., 15. a 20. dubna se opět po 
roce žáci sedmých ročníků zúčastnili “PEER 
programu” - programu prevence sociálně 
patologických jevů. Slovo “peer” pochází z 
angličtiny, jedním z jeho významů je “vrstevník.” 
Peer program je tedy vrstevnický program, kdy 
starší žáci předávají znalosti a zkušenosti svým 
mladším spolužákům. Letošní sedmáky 
vzdělávali dobrovolníci z 8. třídy v tomto 
složení: Tereza Dezortová, Adéla Nováková, 
Adéla Stenzelová a Michaela Peterková. Tito 
žáci již dříve prošli školením v Pedagogicko - 
psychologické poradně v Rokycanech s cílem 
aktivně působit v oblasti primární prevence 
(vytváření a realizace preventivních programů pro 
třídní kolektivy).  
     Program probíhal tak, že peeři rozdělili žáky do 
skupinek, které se měly vypořádat s tématem kyberšikany a řešení konfliktních situací v mezilidských 
vztazích. Důležitá byla spolupráce a vzájemná podpora všech členů ve skupině. Výsledky své práce všechny 
skupiny odprezentovaly před zbytkem třídy. Každá skupina získala bodové hodnocení a od peerů rovněž rozbor 
kladů a záporů své práce. Na průběh celého projektu dohlížela paní Bc. Petra Veselá z Pedagogicko 
psychologické poradny v Rokycanech. 
     Tento způsob výuky posílil v dětech pocit soudržnosti s kolektivem a odpovědnosti za jeho fungování, vedl 
děti k tvořivému řešení problémů a především k samostatnému myšlení. Každý žák se mohl nějak uplatnit           
a prožít si tak svoji užitečnost pro skupinu. Posílení přátelských vztahů ve třídě a sdílení společných hodnot se 
tak dělo velmi přirozeným a zábavným způsobem.                                                               Mgr. Marcela Paulová 
 
Projekt  “Budeme příští rok spolužáci” 
     Každoročně se do naší školy na jeden vyučovací den sjíždějí žáci ze spádových malotřídních škol Dobříva      
a Cheznovic. Letos k nám v doprovodu svých paní učitelek zavítali dne 16. dubna. Každý žák byl označen 
cedulkou se svým křestním jménem a poté byli žáci všech tří škol rozděleni do čtyř skupin – pracovních dílen. 
Jednalo se o dílnu jazykovou, sportovní, pracovní a počítačovou. Každou vyučovací hodinu navštívila skupina 
žáků jednu dílnu. Na závěr proběhlo ve společenské místnosti za přítomnosti vedení školy vyhodnocení celého 
dne. Projekt jistě přispěl k navázání kontaktů mezi dětmi ze sousedních škol. Žáci z malotřídních škol se zároveň 
seznamují s novým školním prostředím.                                                                             Mgr. Alžběta Kapolková 
 
Turnaj v malé kopané McDonald's Cup 
 Dne 20. dubna se vybraní žáci prvního stupně zúčastnili turnaje v malé kopané McDonald's Cup. Turnaje se 
zúčastnily čtyři základní školy: Strašice, Mirošov, Hrádek a Dobřív, který byl pořadatelem turnaje. Hrálo se ve 
dvou kategoriích - kategorie starších byla složena ze žáků 4. a 5. tříd a kategorie mladších žáků vytvořili žáci 3. 
třídy. Starší hoši si v turnaji počínali naprosto výtečně, všechny soupeře porazili a zaslouženě vyhráli 
první místo! Mladší hoši zvítězili dvakrát a jednou prohráli s Mirošovem, za kterým celkově skončili na 
pěkném druhém místě. 
Vzhledem k tomu, že první dva týmy z každé kategorii postupují do okresního finále do Rokycan, tak obě 
strašická družstva budou reprezentovat naši školu, a bojovat tak o další vítězství. Žáci reprezentovali naši školu 
v tomto složení: Jan Dezort, Pavel Harčarik, Matyáš Řáha, Slávek Krchov, Aleš Lejček, Michal Červenka, 
František Huml, Josef Hrách, Lukáš Veverca, Štěpán Kunc, Matěj Sedlář, Adam Tyrpekl, Jiří Žiačik       
a Vojta Časný.                                                                                                                               Mgr. Jiří Monhart 
 
Divadlo Alfa pro žáky prvního stupně 
  20. dubna žáci 1.A a druhých tříd navštívili divadlo Alfa v Plzni. Literární předlohu  pohádky V. Čtvrtka „Jak 
ševci zvedli vojnu pro červenou sukni“ zpracoval Pavel Vašíček v krátký pohádkový příběh hraný maňásky. Živá 
kapela, která děti příběhem doprovázela, ho doplnila zčásti slovy, zčásti lidovou písní. Dětem se divadlo moc 
líbilo a potleskem odměnily herce za příjemné hodinové představení. 



Předškoláčci v naší školičce 
     Pro naše předškoláčky je připraven projekt pod názvem „Vítáme Vás v naší školičce“. Začínáme dne 28. 5. 
2012 od 12.30 do 14.00 hodin. Dále se uvidíme každý týden v daných termínech ( 4. 6. a 11. 6.). Děti se zapojí 
do jednotlivých dílniček – jazykové, matematické, tvořivé, výtvarné, tělovýchovné a do oddělení družiny. 
     Seznámí se zábavnou formou s matematikou, českým jazykem, zacvičí si v tělocvičně, vytvoří malé 
umělecké dílko a zahrají ve školní družině. Hlavním cílem daného projektu je poznat „velkou školu“ a usnadnit 
budoucím prvňáčkům adaptaci na novou roli školáka. 
     Na závěr projektu budou pozváni dne 18. 6. od 15.30 hodin nejenom děti , ale i rodiče, kteří budou 
informováni o potřebných pomůckách do I. třídy.                                         Mgr. Monika Kebrlová, vyučující I. st. 
        
                        
                                                 Sbírka pro Dětský domov ve Staňkově 
 

Tradi ční sbírka ošacení, sportovních potřeb a hraček bude letos v květnu 
v den konzultací na naší škole. Věci můžete nosit ve čtvrtek 21. května 

do vestibulu školy od 14 hod do 16 hodin. 
Sbírka je určena pro Dětský domov ve Staňkově. 

Za přinesené věci předem děkujeme. 
                                                                                                                                        Mgr. Věra Peterková 
                                                                              
O dalších akcích, které proběhly na konci měsíce dubna, budeme informovat v příštím čísle: 
� žáci druhého stupně se zúčastnili tradičního běhu na 1.500 metrů kolem strašického kostela, tzv. 

“Kosteláku”, dále sportovní soutěže ve štafetovém běhu a přespolním běhu  
� na prvním stupni se konala beseda se strážníkem Obecní policie Strašice 
� proběhla soutěž mladých zdravotníků 
� v pátek dne 24. dubna byl vyhlášen pro celou školu cvičný poplach s evakuací osob a na škole proběhla ve 

3. a 7. ročnících beseda s pracovníky Hasičského záchranného sboru Rokycany 
                                                                                                                Příspěvky sestavila Mgr. Marcela Paulová 
 
Den Země v mateřské škole 

Na středu 22.4.2015 připravily 
paní učitelky Irena Pešťáková 
a Lenka Zetková ze třídy 
Koťat celoškolní projektový 
den na zahradě mateřské 
školy.  Tak jednoduché to ale 
nebylo. Vše co v mateřské 
škole děláme, činíme 
důkladně!  Pod heslem 
„Musíme to prozkoumat“ děti 
ze všech tříd naší mateřské 
školy získávaly povědomí o 
životě na Zemi, důležitosti  
vody,  vzduchu,  půdy a 
nutnosti ochrany přírody. Celý 
týden jsme se na projekt 
připravovali.  Děti a paní 
učitelky ze třídy Koťat a 
Sluníček sbíraly odpad. Za 
pomoci igelitových sáčků nasazených na ruku, vyčistily přístupovou cestu k mateřské škole a směrem ke kostelu.  
Ve středu 22. dubna pak ožila zahrada připravovanou akcí. Před vchodem  do mateřské školy byla výstava dárků  
jednotlivých tříd pro planetu Zemi. Jednalo se o výtvarné ztvárnění veršů Michala Černíka. Projekt byl rozdělen 
do pěti stanovišť.  Každé mělo svůj název a tím i zaměření:  Vzduch, Slunce, Voda, Země, Ochrana přírody.  
Děti se na celé dopoledne staly  zaujatými badateli. Se zájmem sledovaly jak jedna kapka (tuž) dokáže znečistit 
vodu v celé sklenici. Určovaly,  co patří do zeminy a co rozhodně ne. Ohromně se bavily při foukání do peříček i 



rozezníváním  hudebních nástrojů za pomoci 
dechu.  S jistotou věděly, jak se chránit před 
sluníčkem i jak je nám slunce prospěšné.  
Hmatem rozeznávaly jednotlivé přírodniny. 
Vyzkoušely si kolik PET lahví se vejde do 
kontejneru v původním a  sešlapaném tvaru. 
Měly možnost sestavit obraz naší planety 
z PET víček a tím je využít . Tolik a ještě 
mnoho dalších témat mohly děti 
prozkoumat, probádat a vyzkoušet. Celý 
projekt uzavřely děti ze třídy Sluníček spolu 
s paní učitelkou Janou Kuncovou písní od 
Jaroslava Uhlíře a Zdeňka Svěráka: Chválím 
tě, Země má.  Jako poděkování za velké 
badatelské úsilí dostaly děti lupu, ti 
nejmenší reflexní přívěsek. Při 
prozkoumávání zákonitostí naší planety, která měla v tento den svátek, se děti naučily,  že spolu vše souvisí. 
Naše chování ovlivňuje Zemi a ta zase ovlivňuje nás. Svým chováním, ovlivňujeme sebe navzájem. Chválím tě, 
Země má .…                                                                                                                            Alena Krausová, DiS. 

Před sedmdesáti lety skončila II. světová válka 
  V těchto dnech si připomínáme 70. výročí ukončení II. světové války, nejstrašnějšího válečného konfliktu         
v dějinách lidstva, který stál životy 60 milionů 
lidí. 

  Jak k tomuto konfliktu došlo? Hlavní příčinou 
byla nespokojenost Německa s výsledky I. světové 
války (Versailleská smlouva) v kombinaci             
s tehdejší hospodářskou krizí, což vedlo k 
vzestupu nacismu v Německu. Německo a druhá 
velká evropská mocnost, Sovětský svaz, uzavřely 
smlouvu o neútočení (pakt Molotov - Ribbentrop), 
aby snížily možnost vzájemného ohrožení a 
rozdělily si sféry vlivu. Válka začala 1.9.1939, kdy 
Německo napadlo Polsko a o 16 dnů později 
zahájil Sovětský svaz invazi do Polska z východu. 
V průběhu války Němci dohodu se Sověty 
nedodrželi a 22.6.1941 napadli Sovětský svaz. Do 
války byla postupně zatažena většina států světa. 
Spojené státy vstoupily do války poté, co byly 
napadeny Japonskem. Po vylodění Spojenců v 
Normandii bylo Německo sevřeno ze dvou stran, 
poraženo a donuceno 8.5.1945 kapitulovat. 

  Tyto události, přestože jsou přes 70 let staré, mají 
stále výrazný vliv na politické uspořádání v 
Evropě. Zatímco armády USA, Velké Británie, 
Belgie a dalších zemí bojovaly proto, aby porazily 
nepřítele a na dobytém území obnovily demokracii, prosperitu a svobodu, Rudá armáda, jakkoli jí nelze upřít 
hlavní podíl na porážce nacistického Německa, bojovala proto, aby porazila nepřítele a z osvobozených států 
udělala poválečné vazaly Sovětského svazu. I přes osvobození části Československa vojsky USA a Belgie se 
stala naše země spolu s dalšími středoevropskými zeměmi satelitem SSSR. Co to mělo za následek? 
Československo přišlo o část svého území (Podkarpatská Rus), stalo se surovinovou základnou Sovětského 



svazu a zejména zde byl zaveden po sovětském vzoru nedemokratický a nesvobodný politický režim. Ten měl za 
následek stovky popravených lidí, tisíce vězněných lidí a statisíce zničených osudů celých rodin. 

  Z vlivu Sovětského svazu se jeho vazalské státy včetně Československa vymanily až v roce 1989 a nakonec se 
rozpadl i samotný Sovětský svaz. Dnešní Rusko, které je nástupnickým státem Sovětského svazu, ztrácí 
mezinárodní vliv díky své nízké ekonomické výkonnosti a snaží se tento svůj vliv zvýšit vojenskými výboji ve 
svém tzv. "blízkém zahraničí". Ve II. světové válce poražené Německo se během let stalo prosperující zemí s 
příkladným demokratickým zřízením, vítězné Rusko se stává nevyzpytatelnou a svému okolí nebezpečnou zemí. 
Protože i Česká republika je Ruskem zahrnována do jeho "blízkého zahraničí", je naším životním zájmem 
upevňování našeho spojenectví v rámci NATO. Případnému ohrožení z východu je nezbytně nutné čelit. III. 
světová válka by totiž mohla být pro lidstvo válkou poslední. 

II. světová válka si vzala z řad strašických občanů tyto oběti: 

  Brynda Václav, Freund Josef, Freund Karel, Freundová Matylda, Janeček Bohumil, Janečková Anna, Klír 
Karel, Krýlová Jana, Michal Václav, Motl Karel, Opatrný František (1891), Opatrný František (1922), Pajer 
Václav, Svejkovský Karel, Vokáč Karel, Zdvořák František. Vzpomeňme v těchto dnech i na ně. 

                                       Jiří Kantor 

Sdružení nájemců ČR 

Ing. František Nerad – zastupitel (Alternativa) 
         Ve Strašicích máme asi 600 nájemních bytů. Část z nich byla 
privatizována, což vůbec nezměnilo vlastní domy s byty, pouze jejich 
vlastníky a jejich vztah k bytům. Z Ústavy ČR, přesněji z Listiny 
základních práv a svobod, každý vlastník odpovídá za své vlastnictví, 
takže v privatizovaných domech si o budoucnosti, fungování a správě 
rozhodují ti, kteří si byty koupili nebo vstoupili do bytového družstva. 
V domech, které se neprivatizovaly, zůstala vlastníkem obec. Nájemci 
zůstali nájemci. Takže je diskuse o tom, jakým vlastníkem je obec Strašice. Dobrým nebo špatným? Každý to 
vidí jinak. Na to jakým vlastníkem by obec měla být je mnoho pohledů.  
      Od roku 1991 se kolem bytů pohybuji v podstatě dodnes a dost jsem toho viděl, nejen v ČR a mám možnost 
mnoho věcí srovnávat. Sleduji současné kroky radnice a nestačím se divit, co je ještě v demokratickém státě 
možné. Když jsem měl možnost to ovlivňovat, snažil jsem se blížit fungování vlastnictví obce k takovým 
modelům, které fungují a jejichž funkci jsem si ověřil v jiných obcích a městech, nebo i v jiných státech. 
Vlastnictví bytů je mnohovrstevná disciplína a každý to neumí. Dost lidí z obou stran o tom má zkreslené 
představy. A dost lidí rovněž z obou stran se snaží s tím vydrbat a vydělat na tom. Jaký je podíl těch co to myslí 
špatně a co to myslí dobře nikdo nějak nezjišťuje. Ale to je prostě základní údaj. Z pohledu současného vlastníka 
asi 400 bytů ve Strašicích (obce Strašice), který tohle provozuje, jsou vlastně všichni nájemci potenciální 
neplatiči a neuznává presumpci neviny. „Ještě tě sice neznám, ale už vím, že budeš neplatič a tak tady bydlet 
nebudeš anebo tady máš smlouvu na rok a nebudem se o ničem bavit!!!“ Nikdo se nechce vžít do situace, kdy 
nájemce prostě neví, jestli si nechá postel příští rok v pronajaté ložnici, nebo si ji bude stěhovat do jiné obce či 
pod most.   
       Mám na bytové poradenství živnosťák, tak se snažím alespoň radit lidem, kteří za mnou chodí a pomáhat 
jim. V poslední době jsem zjistil, že ve Strašicích se vlastnictví bytů využívá k nějakým podivným úkonům, 
kterým moc nerozumím, které by ve vyspělé Evropě zřejmě brzo narazily na značný odpor. Od některých 
nájemců jsem slyšel, že by se na odpor postavili, ale mají strach, že by je vlastník z bytů vyhnal a oni nemají 
možnost jiné volby, tak proto raději mlčí (a platí). Jenže to se nesmí, tak ten strach nechápu. Nejen z mého 
pohledu je pronájem bytů na jeden rok a jeho postupné prodlužování o další rok prostě svinstvo. Zřejmě je cílem, 
aby se z nájemců stali ustrašení lidé, bojící se stále o střechu nad hlavou. Obec Strašice to provozuje v současné 
době zcela bez uzardění.  
       Už více než rok platí v tomto státě nový občanský zákoník (někde se píše zkratka NOZ), který postavil 
nájemní vztahy na trochu jinou úroveň, než podle toho starého. Jenže do Strašic jako by tato informace ještě 
nedošla. V roce 2010 navrhnul správce bytového fondu Inzula Radě obce Strašice, aby zvýšila nájemné a 
zvyšovala jej po dobu 10 let o cca 100 Kč ročně. Už to zkoušel ještě za mého místostarostování, ale neprošlo mu 
to. Jakmile jsem byl nahrazen Ing. Šnaiberkem, hned to Rada schválila. Podle starého Občana to šlo. Jenže od 
roku 2013 platí pro zvyšování nájmu o dost jiná pravidla, ale ve Strašicích se jede dál, močálem černým, podél 



bílých skal a nikdo si z toho nic nedělá. V poslední době někteří nájemci zažili poměrně nepříjemné konzultace a 
nátlak na svá nájemní práva, která v demokratickém státě nemají místo.  
     Rozhodli jsme se tedy v Alternativě s tím něco udělat a oslovili jsme v Praze Sdružení nájemníků ČR (SON).  
Toto sdružení pomáhá nájemcům bránit se proti vlastníkům, kteří se chovají špatně, i v rozporu se zákony tohoto 
státu, jak se to ve Strašicích v poslední době několikrát stalo. SON nabídnul založení místního sdružení ve 
Strašicích, které nyní realizujeme. Už jsem zaslechl, že opět působíme zbytečné problémy a co si to vlastně 
dovolujeme.  
     No dovolujeme si neposlouchat slepě každý příkaz, který si vymyslí někdo, kdo prostě nechce druhé pochopit 
a chová se jako pán světa. Dovolím si několik citátů ze Stanov SON:  

  
 

 
 

 
 

 

 
     P odle pravidla o Svatoplukových prutech vždy víc vydrží proti nějakému bezpráví jednotný postup více lidí, 
než osamostatněný a mnohdy nerovný boj. Již dlouho 
třeba usilujeme o zjištění statutu nějakého pana Maxy, 
kterého si obec v žádném výběrovém řízení nevybrala a 
který tady dělá za obec nějaké úkony, u kterých jsme 
zjistili i protiprávní jednání. Již dlouho posloucháme, že 
to co říká starosta je absolutní pravda, protože mu to řekl 
právní poradce, který se také ve Strašicích ocitl, ani 
nevíme jak. Proč proti němu nepostavit právní názor 
právníka zaměřeného na problematiku bytů z pohledu 
ČR s celostátním rozhledem. Není pravda, že existuje 
jedna absolutní pravda jenom proto, že to říká někdo, 
kdo má náhodou zrovna nějakou funkci. Ta doba už je 
25 let pryč! 
     Již dlouho třeba usilují nájemci v obecních bytech o 
správné vyúčtování služeb, o průhledné hospodaření 



s penězi z nájmů, ale výsledek nějak ne a ne se dostavit. Vedení obce mlží, případně mlčí. Starosta mi řekne, že 
se o všem o hospodaření v bytové oblasti dočtu na obecním webu. Když se však zeptám, kde jsou přílohy, o 
kterých se tam píše, tak je ticho po pěšině a přílohy zašité někde u ledu. Když se zeptám, kam byly použity 
peníze z hospodářské činnosti obce, které přišly do rozpočtu z Inzuly a proč nejsou použity na rychlejší splacení 
úvěrů, jsem urážen proslovy, že nerozumím ekonomickým věcem. No a když už to je hodně nepříjemné, tak 
jsem prostě džihádista, panovník nad členy Alternativy, lump. Z mého pohledu je mnohem větší lumpárna 
neprůhledné hospodaření s cizími penězi, zbytečné zvyšování nájemného a využívání peněz z nájmů na jiné věci, 
než je starost o byty.  
    Takže nabízíme nájemcům ve strašických obecních bytech pomocnou a přitom odbornou ruku, když jim jí 
vlastník bytů (současné vedení obce) odmítá podat, odmítá se s nimi bavit z očí do očí. Snad to něčemu pomůže.  
  
     
                                                                       Wandertag 2015 

  Poslední sobotní dubnové ráno tohoto 
roku vyrazila skupinka strašických 
občanů na výlet plánovaný místní 
komisí pro partnerské vztahy do 
německého městečka Hohenfels, se 
kterým naše obec letos oslaví páté 
výročí partnerství. Akce s názvem 
Wandertag se zúčastňujeme téměř 
každoročně, ale byli jsme rádi, že se 
nám v tomto roce podařilo nalákat více 
občanů a vypravit tak do naší 
partnerské obce autobus.  
  Cílem této události je zdolat 
pochodovým tempem jednu z možných 
naplánovaných tras 5, 10 nebo 20 
kilometrů v příjemném okolí městečka Hohenfels, pokochat se právě rozkvétající přírodou, rozpohybovat 
civilizací unavené tělo a dopřát svým očím příjemný pohled na tuto, všemi jarními barvami hýřící nádheru. Pro 
většinu z nás je to příjemná relaxace a možnost popovídat si při procházce se svými venkovskými přáteli a 
známými. 
    Ze Strašic jsme vyjížděli v sedm hodin ráno a všech dvacet tři účastníků zájezdu bylo potěšeno příjemným 
počasím, které jsme za okny našeho autobusu mohli pozorovat. Do Hohenfelsu jsme dorazili okolo jedenácté 
hodiny a již při příjezdu do ulic městečka nás velmi srdečně uvítal pan starosta Hohenfelsu Bernhard Graf, který 
nás uvedl do místního sálu. Zde bylo pro naše občany připraveno občerstvení a také kartičky k pochodovým 
trasám. V úvodu si starostové našich obcí, pan Hahner a pan Graf vyměnili přátelské pozdravy a drobné dárečky 
a spolu se členy komise si popovídali o dalších akcích, které jsme v rámci partnerství pro tento kalendářní rok 
naplánovali. Připojili se k nám také pánové Dietmar Feuerer a Georg Münchsmeier, kteří s naší komisí 
dlouhodobě spolupracují. Hovořili jsme o účasti německých občanů na akci Bahna 2015, pozvali jsme 
fotbalovou starou gardu na zápas během strašického posvícení a hovořili jsme také o dalších možných akcích, 
jako je například podzimní návštěva Evropského hlavního města kultury Plzně spolu s našimi  partnerskými  
kolegy či plánovaný podzimní koncert Pohodovky a Jugendblaskapelle ve strašickém společenském domě. 
  Okolo poledne jsme vyrazili na pochodové trasy, které nás nejprve vedly rozkvetlými místními zahrádkami až 
do polních a lesních cestiček v okolí Hohenfelsu. Převážná většina našich občanů si vybrala desetikilometrovou 
trasu a ve skupinkách si každý svým tempem užil příjemné prostředí, přející počasí i laskavou obsluhu našich 
hostitelů na dobře značené trase.  
  Vraceli jsme se do ulic Hohenfelsu v odpoledních hodinách a ti, kteří měli zájem, si ještě mohli projít místní 
pamětihodnosti jako je kostel v centru obce, hrad tyčící se nad obcí či křížová cesta na nedalekém kopci na 
okraji městečka. Okolo páté hodiny odpolední jsme se rozloučili s panem starostou Grafem, poděkovali mu za 
velmi příjemné a přátelské přijetí a ubezpečili ho, že se budeme těšit na další spolupráci s jeho i našimi občany. 
Na zpáteční cestě jsme zaznamenali déšť, který nám ale za okny autobusu vůbec nevadil, jen nás ukolébal k 
snění po příjemných zážitcích.                                                                                             Mgr. Pavla Hrazdilová 



Skauting ve Strašicích – pokračování č.31 

Postupně se dostáváme k roku 1975, kdy vrcholí tzv. normalizace 
politických poměrů v naší republice a zasáhla i do našich řad.  1. 
Napřed budeme, ale vzpomínat na příjemnější věci.  I když  zrovna  
první akcí byl tematický zájezd do Prahy 1. března 1975 nazvaný po 
stopách hrdinů odboje během II.světové války. Zvláštní autobus, 
řízený Viktorem Kudielkou, nás  převážel  pro bezpečnost menších 
dětí po  jednotlivých památných místech. Začali jsme na hradě 

českých králů, odtud jsme přešli k Prašnému mostu,  
k památníku kpt.Morávka – jednoho z hrdinů „Tří 
králů“. Pokračovali  jsme  k mostu Barikádníků, dál 
k zatáčce Heydrichově místu atentátu. Odtud nás 
autobus převezl k Olšanským hřbitovům položit 
rovněž kytici padlým vojínům RA, dále 
k Pankrácké věznici, kde jsme minutou ticha uctili 
památku popravených čs. vlastenců – i našeho pana 
učitele, básníka Karla Vokáče. Náročnou pouť po 
památných místech jsme ukončili u Krypty chrámu 
Karla Boromejského, kde svůj poslední boj 
bojovali čs. parašutisté vyslaní na likvidaci 
Heydricha. Náročnou , ale poučnou trasu nám 
pomohl sestavit náš příznivec, skaut, Strašičák žijící v Praze p.Václav Moulis.  2. 18.dubna jsme podnikli 

výpravu  „Radnické doly, jeskyně a na Berounku“ a 
vrátili se 20.4.1975.  3. Velkou akcí bylo organizační 
zajištění  okresního kola „Stezky odvahy“, které jsem 
připravili v okolí Bébrovny na 26.4.75. Okresní rada PO 
SSM nám vyslovila za vzornou přípravu závodu 
poděkování. 4. 27. dubna jsem na pořádání MNV provedli 
opět sběr železného šrotu.  5. Jaro také umožnilo 
pokračovat na stavbě Kulturního domu na náměstí. 
Pravidelně jsme se zúčastňovali těchto brigád. Snímek 
zachycuje trojici – Jirku Mračka, Pavla Hotaře a Vlastíka 
Šmolíka ml. V pozadí je strašická „Benzínka“  u 
Vondřichů.  6. Řada našich členů se zúčastnila nácviku a 
vystoupení na Československé  spartakiádě 1975 i v Praze 

na Strahově.   7. Příprava letního 
tábora probíhala jako obvykle od 
jara a tábor se uskutečnil opět u 
Chanovi v blízkosti „Zlatého 
jezera“ od 1.7. do 14.7.1975. 
Dospělými vedoucími byli Vlast. 
Šmolík, Věra Šmolíková a Karel 
Šnajberk a odrostenci – instruktoři 
byli Jan Kasík, Věra Šeflová, Edita 
Klémová, Věra Šmolíková ml. a 
Karel Král. Celkem se zúčastnilo 
52 členů.  Milá byla návštěva MNV 
Strašice v čele s předsedou 
p.Hladem a z Okresní rady PO 
SSM p.Vondráškem, pí. 
Brejchovou a p. Neckářem. Byl to opravdu povedený tábor plný her, soutěží a zábavy a poznávání Jižních Čech.  



8. Doma jsem si jenom přebalili výbavu 
pro vodácké putování a odjeli 16.7. do 
21.7.1975 na Lužnici. Jelo nás 15, bylo to  
po velké vodě a tedy hodně dobrodružné! 
Prázdniny ubíhaly a nastal nový školní 
rok. A s ním politický úder. Na základě 
politických prověrek , byl vedoucí 
Tábornických oddílů PO SSM, učitel 
Vlastimil Šmolík v září 1975 propuštěn 
z Učňovské školy v Hrádku. Pro 
nesouhlas s okupací Československa 
Sovětskou armádou 21.srpna 1968 a pro 
činnost v organizaci Junák. Manželka 
Věra Šmolíková – Vokáčová byl později 
ze stejných důvodů přeložena ze strašické 
školy Karla Vokáče do Rokycan.  Paradoxně  nám Okresní rada PO SSM vyslovila důvěru – abychom oddíly 
vedli dál……. Ovšem ovzduší bylo depresivní po celé republice. 

Pro květnový Barňák 2015 Vlastimil Šmolík 

     Z dějin zahrádkářů ve Strašicích ***37.část*** 

V dnešním pokračování z historie našich zahrádkářů se projdeme rokem 1992. Tento rok nebyl ničím zvláštní 
proti těm předcházejícím. Výroční členská schůze se konala 31. ledna 1992 v bývalé staré škole. Účastnilo se 48 
členů a 5 hostů ze ZO Těně a Dobříva. Bohužel to byla jen poloviční účast z celkového počtu 96 členů, které 
organizace k 31. 12. 1992 má. Velkou neúčast ovlivňovala věkově stárnoucí členská základna. V tomto roce 
z našich řad odešli – zemřeli Ing. Jan Titl, Ladislav Hanuš, oba aktivní členové a funkcionáři naší základní 
organizace. Ve zprávě bylo zdůrazněno, že ČZS ve Strašicích má u občanů vysokou důvěru, o čemž svědčí, že se 
v tomto roce přihlásilo dalších 54 nových členů a že se pro radu na svých zahrádkách obrací na členy ČZS            
i ostatní občané. Vlastní činnost byla zaměřena na zvyšování odborných znalostí svých členů. Proto byla 
organizována přednáška přítele Fišera, zahradníka z Plzně. Dále se uskutečnil zájezd na „Zahradu Čech“ a byla 
to i účast našich žen na odborné přednášce o významu léčivých bylin v Rokycanech. Pro všechny občany je 
v místním časopisu „Plný pytel strašických problémů“ věnována pravidelná rubrika se zahrádkářskou tématikou. 
Další činnost byla zaměřena na zabezpečení ovocných stromků, keřů, cibule sazečky, různých semen tak             
i vápence. Zajištěno bylo také moštování, kde se pro členy zmontovalo 3 502 kg ovoce. Výbor ZO byl doplněn    
o přítele Karla Feureisla, Jana Hemerku, Josefa Kuneše za Ing. Titla, Ing. Horského a Josefa Zvonečka. Revizní 
komise byla také doplněna a to o Františka Ludvíka, Bedřicha Svobodu za Františka Janků a Zdenku 
Štochlovou. Předsedou naší základní organizace byl opět zvolen přítel Jan Vaněk. Jak jsem na začátku říkal, 
běžný rok bez nějakých mimořádných událostí. V příštím pokračování se podíváme do roku 1993. 

 *** ČZS – M. Hofman.*** 

                                      

Plzeňský skart a.s. informuje 
Společnost Plzeňský skart byla založena v roce 1995 a jejím hlavním předmětem podnikání je zpracování 
a recyklace elektrošrotu, výkup kovového šrotu, barevných kovů, elektrošrotu, včetně likvidace 
technologických celků, konstrukcí a zařízení. 
  
Ekologická likvidace autovraků je prováděna od roku 2006 v naší pobočce ve Strašicích. 
Od 1. března 2015 bezhotovostní platby na určité druhy odpadů 

1. března 2015 vstoupila v platnost nová vyhláška č.27/2015 Sb o podrobnostech nakládání s odpady. 
Výkup určených odpadů stanovených prováděcím právním předpisem smí být prováděn pouze bezhotovostně. 
Ostatní druhy odpadů vykupujeme stále za hotové. Informace na tel: 602 414 523, 602 157 925 
Podrobnější informace naleznete na stránkách MŽP. 

http://www.mzp.cz/cz/news_150206_vyhlaska_kovy_FAQ 



                                     Březen a duben v muzeu „jedním vrzem“ 
                                               RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj 
 
  V minulém čísle Barňáku jsme se z důvodu pro celý region velmi důležité brdské konference vlastnímu dění 
v muzeu vlastně nevěnovali. Dnes to napravíme a oba uběhlé měsíce vezmeme, jak zní nadpis, pěkně jedním 
vrzem. 
  Znovu jsme začali pracovat na evidenci sbírkového fondu. Díky nejasnostem co a jak s darovací daní 
v loňském roce nám evidence pokulhávala. A tak nyní, kdy 
je zcela jasné, že „neziskovky“ jsou od daně osvobozené, 
máme plné ruce práce, která nám zaručeně vydrží do léta, 
ne-li ještě déle. Do sbírek nám přibyly dva pěkné 
zemědělské stroje. Předně je to pres na slámu, odhadem 
z doby první republiky, nejspíše od firmy Knotek. Druhý je 
žací stroj za zvířecí potah obsluhovaný dvoučlennou 
osádkou. Stroj je kompletní vč. oje. Značku jsme zatím 
nebyli schopni rozluštit pro silnou zašlost firemního nápisu. 
Oba stroje, jež jsme získali darem z Dobříva si teď počkají 
na renovaci či alespoň konzervaci, umístěné pod plachtou 
v sousedství venkovní expozice historických zemědělských 
strojů. 
  Do expozice místopisu a moderní historie přibyly dvě 
dlouhodobé zápůjčky ze soukromé sbírky. Obě se týkají 
slavného komika Národního divadla, Jindřicha Mošny, 
který jak známo, měl velmi blízký vztah k naší oblasti. Prvý 
je velmi pěkný stříbrný medailon s věnováním herci. Druhý 
předmět je doplňkem již dlouho vystavené zlaté medaile, 
„Pocta korunou slávy“, udělené umělci Královským 
městem Prahou. Jedná se o originální etui vyloženou 
světlým sametem a zdobenou na víku zlaceným znakem 
Prahy. Obě opravdu skvostné zápůjčky již naleznete ve 
vitríně. 
 V Národní technické památce Hamr v Dobřívě byly při 
revizi historického materiálu objeveny předměty, jež 
s hamernickým provozem nesouvisejí – dlouhá hřídel 
z tvrdého dřeva a transmisní kolo. Správce hamru nás přivolal ke konzultaci. Bylo zjištěno, že obě části s jistotou 
pocházejí z dnes již zdemolovaného strašického Mikulíkova mlýna. Do Hamru se zřejmě dostaly spolu 
s vybavením zaniklé vodní kovárny někdy v 60. letech minulého století. Již před pár lety jsme si z Dobříva 
odvezli palečnicové kolo a mlýnský kámen shodného původu. Pro nové věci si dojedeme ihned, jakmile nám to 
umožní zához kanalizačních výkopů na příjezdové cestě. Budou pak vystaveny v expozici historické zemědělské 
techniky.  
  V měsíci březnu přišlo do Muzea Středních Brd 59 návštěvníků. Velmi příjemná byla návštěva zástupců 
mikroregionu Úhlava, kteří si opravdu se 
zájmem důkladně prohlédli celou naši expozici 
a vyslechli odborný výklad.  Chvála opravdu 
potěšila – vždyť v jejich Přešticích mají 
opravdu pěkné muzeum. 
   2. dubna byla slavnostní vernisáží zahájena 
výstava „Pytlácké historky z Podbrdska“ 
v Městském muzeu ve Zbiroze. Jejím autorem 
je náš muzejník Tomáš Makaj. Úvod výstavy 
byl spojen s přednáškou o největších 
přestřelkách na Podbrdsku. Výstava byla 
zakončena 3. května a její návštěvníci si měli 
možnost prohlédnout více než dvacet obsáhlých 
panelů a celou řadu zajímavých trojrozměrných 
předmětů. 
  O několik dní po „pytlácké“ vernisáži 
proběhla ve strašickém Společenském domě 
repríza představení „Radosti života“ z tvorby 
básníka, kreslíře a žurnalisty Františka 



Gellnera. Uvedl ji soubor Prašivina ve spolupráci s muzeem. Kus shlédlo k padesátce diváků, mezi nimiž 
nechyběla ani senátorka našeho obvodu, doc. MUDr. Milada Emmerová CSc., s doprovodem. Všichni 
představitelé jednotlivých rolí se opravdu činili, podle ohlasu byla repríza snad ještě vydařenější, než premiéra. 
Muzeum se nyní jako odborný garant podílí na nazkoušení nové hry 
pro akci Barokní den v Radnicích, součásti regionální akce Plzeň 
město evropské kultury 2015, kdy 14. srpna 2015 Prašivina uvede 
premiéru hry „Matka Kuráž“, avšak v překladu původní hry od 
Grimmelshausena. Podmínkou je striktní dodržení barokního rázu 
celého představení. 
  Od 1. dubna má muzeum otevřeno v režimu plné sezóny, tj. od 
úterý do neděle, vždy 10 - 12 a  13 - 17 hodin. Poslední prohlídka je 
vždy v 11 a 16 hod. Kromě stálých expozic, které se neustále 
snažíme doplňovat alespoň dalšími drobnými exponáty (viz výše), 
může návštěvník až do 24. května vidět výstavu k pátým 
narozeninám muzea. Skončila však exteriérová expozice panelů 
z koprodukční výstavy „Kámen svému městu“. Panely jsme vrátili 
zpět do Muzea hl. m. Prahy, kde v objektu ctěnického zámku doplní 
současnou výstavu „Kámen v pravěku“. 
  Před dokončením je naše práce pro lokální expozici v krásném 
kontribučním špejcharu v Břežanech u Rakovníka, kde jsme již 
nainstalovali převážnou část expozice věnované místní hornické 
tradici. Má podobu dioramatu důlní železorudné štoly. Zbývá 
dokončit instalaci figuríny horníka v dobové uniformě a s nářadím a 
dořešit konečnou úpravu expozice. Ta by měla být otevřena v průběhu léta a určitě vás o její vernisáži budeme 
včas informovat. Břežanská expozice vzniká ve spolupráci s Muzeem severního Plzeňska pod gescí většinového 
autora, Mgr. Jiřího Fáka. 
  Pokud se týká publikační činnosti, M. Lang odevzdal abstrakt jako doplněk své práce „Ke zrušení Vojenského 
újezdu Brdy. Počátky“, která vyjde v letošním čísle příbramského sborníku „Podbrdsko“. Na stejné téma autor 
diskutoval v pořadu „Ekofórum“ Českého rozhlasu na stanici Plus. Diskuse by měla být odvysílána v neděli 3. 5. 
2015 a bude pak i nadále dostupná v Archivu na webu Českého rozhlasu.  V měsíci květnu by měla být 
realizována v rámci Brdské edice (malá řada) kniha Pavla Wünsche - Základna Pegasus v Brdech. Tomáš Makaj 
přepracovává rukopis Pytláckých historek (původně plánované vydání 2013),   na kterých se autorsky podílel       
i Josef Šefl. Na konci září by mělo být realizován druhý díl „Z historie strašických kasáren“. Co se týče 
přednáškové činnosti, tak se bude konat přednáška T.Makaje v plzeňském Klubu augusta Sedláčka na téma         
„ Strašické hrady“.  
  Vážení čtenáři Barňáku, snad jsme zde toho uvedli dost. Přijďte se podívat k nám, do muzea. Určitě nebudete 
zklamaní, chce to jen pozornější pohled, anebo dotaz u průvodců na nové věci. Pokud ovšem nebudete chtít být 
jako ten pán, co nedávno prohlásil: „Nic nového tu není“. Nu, nevíme… Ale možná by si měl dát vyšetřit zrak ☺ 

                                                    
                                                   Z historie středních Brd IV. 
                                                                    Mgr. Tomáš Makaj 
Pád Strausbergova impéria má dopad na většinu brdského hospodářství. Jeho majetek kupuje rod Colloredo-
Mansfeldů. Hořovickou část Brd pak vlastní již od poloviny 19.století rod Schaumburgů. Dalším významným 
vlastníkem pak bylo pražské arcibiskupství.  
  Brdy jsou před I.světovou válkou také využívány jako turistická oblast. Její návštěvníci tak výraznou měrou 
přispívají do chudých domácností podhorských vesniček. Po první světové válce dochází k rozvoji fenoménu 
vnitřního turismu a místní obyvatelé budují celou řadu letních bytů. Současně však přichází nezaměstnanost a 
zánik klasických brdských řemesel, jakým bylo kupříkladu cvokařství. Právě v tomto období projevuje 
ministerstvo obrany snahu o zřízení dělostřelecké střelnice. Vytipována je i lokalita v Brdech. 
    Po zvážení jednotlivých ekonomických faktorů je rozhodnuto i přes odpor veřejnosti zrealizovat v Brdech 
dělostřeleckou střelnici. K tomu nahrávala také i malá pozemková roztříštěnost, která zjednodušovala výkup 
pozemků. Projekt brdské střelnice byl schválen ministerskou radou 19. února 1926 a následně byla založena v 
roce 1927 Dělostřelecká střelnice v Brdech. V roce 1940 v době německé okupace došlo k rozšíření vojenské 
střelnice o území obcí Přední a Zadní Záběhlá, Padrť, Kolvín, Skořice, Příkosice, Hořice, Vísky, Trokavec, 
Štítov a Myť.  V zabraných obcích však nacisté ponechali jednotlivé objekty a po skončení války bylo umožněno 
všem vystěhovaným se do svých domovů vrátit. Po ukončení války se střelnice v Brdech začala opět využívat 
jako v době první republiky. V roce 1950 byl zřízen usnesením vlády na území střelnice Brdy Vojenský újezd 
Brdy. O dva roky později bylo rozhodnuto o rozšíření vojenského újezdu o území obcí Velcí, Hrachoviště, 
Přední a Zadní Záběhlá, Padrť a Kolvín. Vesnice byly srovnány se zemí a rozšířený vojenský prostor začal 
sloužit jako cvičiště se specializovanou dělostřeleckou a leteckou střelnicí. 



                                Strašice v proměnách času 2. část-Strašická radnice  
                                                                      Mgr. Tomáš Makaj 

  Budova strašické radnice, dnes 
sídla obecního úřadu, byla 
vybudována s největší 
pravděpodobností v letech 1868-
1872, kdy byl majitelem 
zbirožského panství nechvalně 
proslulý Dr. Bethel Henry 
Strousberg, přezdívaný král 
železnic. V té době byla 
vybudována celá řada staveb na 
jeho panstvích, které byly známé 
nekvalitním provedením. Ostatně 
barona šidili i úředníci železáren, 
tito společně s dovozci surovin         
( železné rudy a příměsí pro tavbu) 
a dřevěného uhlí jej okrádali , jak jen mohli. Záměrně zkreslovali počet dovezených fůr materiálu a takto získané 
peníze si vzájemně dělili. O stavbách se říkalo, že byly jako Potěmkinovy vesnice.  Ostatně na budově radnice se 
to projevilo 1.dubna 1916, kdy vypadly radniční hodiny včetně ciferníků na radniční balkon. Veškerá vina padla 
tehdy na stavebního mistra Bradu, který byl nechvalně známý šizením materiálu na veškerých Strousbergových 
stavbách.  
 S radnicí to ovšem nebylo vůbec jednoduché, hrubá stavba byla sice hotova na konci roku 1872, ale stále nebyla 
používána ke svému účelu. Vše završil krach na vídeňské burze roku 1873 a o několik let později pád 
zbirožského panství. I přes tyto 
problémy byla o pár let 
strašická radnice dobudována a 
sloužila svému účelu. Nu, ale 
je třeba říci, že těch účelů bylo 
více. Našli by jsme zde tak 
v průběhu následujících let 
knihovnu, školní třídu, 
kampeličku, služební byt..atd. 
Stejně tak, jak se měnil účel 
budovy, měnila se i její fasáda. 
Na našem horním snímku je 
zachycen stav budovy ve 
dvacátých letech minulého 
století. Nad balkónem 
s litinovým zábradlím byl 
nápis Městská radnice. Byla to 
připomínka aspirace Strašic na 
město. Druhá pohlednice byla 
uložena v makovici strašické radnice společně s dopisy, které bohužel nevydržely náročné klimatické podmínky. 
V současnosti pro vás připravujeme informace o historii této zajímavé budovy společně s historií obce, které 
budou umístěny v obrazových rámech na chodbě našeho úřadu. Hotovy by měly být na konci května. 
 

 
 
Domov pod Brdy prochází celkovou rekonstrukcí a 
připravuje se Vám nabídnout p říjemné ubytování  pro 
jednotlivce či manželské páry, při zachování jejich soukromí 

a se službami usnadňující jejich život. Průběžné informace o tom co se u nás děje získáte v odkazu: Co se 
u nás děje. 
Aktuáln ě je veškerý náš čas věnován rekonstrukci objektu Domova pod Brdy, aby byl pro Vás 
připraven co nejdříve.                                                           www.domov-pod-brdy.cz  



  Místní knihovna ve Strašicích a Brdská edice  
                     Vás zvou na výstavu  
             „ Brdy očima Petra Prokůpka“.  
 

Slavnostní zahájení se koná 
dne 26.května od 18 hodin 
v Místní knihovně ve 
Strašicích. 
  Úvodní slovo přednese Mgr. Tomáš Makaj 

 
Zároveň s výstavou je zahájen 
doprovodný program, jehož 
součástí je i přednáška Ing. Pavla Wünsche:  
„Pegasus Y - stanice goniometrických zaměřovačů Luftwaffe 
v Brdech.“ 
 Přednáška se koná po 
slavnostním otevření výstavy.  

 

  



Místní knihovna ve Strašicích 

Pořádá v neděli 17.května 2015 

od 15 hodin  

ve Velkém sále Společenského 

domu 

 kulturní program sestavený 

z písniček Karla Hašlera 

„Ručičky nebojte se, vy makat 

nebudete……..“ 

 

Hraje a zpívá Collegium musicum. Přijďte si s námi zazpívat. 

 Vstupné dobrovolné. 


